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El dia 21 de setembre del 2007, divendres, es reuneix 
a la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en 
sessió ordinària convocada d'acord amb allò que 
estableix el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre 
del dia que figura en el Butlletí del Consell General  
núm. 39/2007, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta oral 
(segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Joan Gabriel i Estany i Bernadeta Gaspà 
Bringueret, Síndic General i Subsíndica General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer 
M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 
M. I. Sr. Alain Bernat Gallego 
M. I. Sr. Robert Call Masià 
M. I. Sr. Francesc Casals Pantebre 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sr. Ricard de Haro Jiménez 
M. I. Sr. Josep Maria Farré Naudi 
M. I. Sr. Joan Albert Farré Santuré 
M. I. Sra. Maria Rosa Ferrer Obiols 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal 
M. I. Sr. Joan Gabriel i Estany 
M. I. Sra. Eva García Pastor 

M. I. Sra. Bernadeta Gaspà Bringueret 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Jordi Jordana Rossell 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Conxita Marsol Riart 
M. I. Sr. Daniel Mateu Melción 
M. I. Sr. Emili Prats Grau 
M. I. Sra. Maria Pilar Riba Font 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Enric Tarrado Vives 

El M. I. Sr. Síndic ha excusat l’absència dels M. I. 
Srs. Carles Blasi Vidal i Carles Verdaguer Pujantell. 

També hi és present el M. I. Sr. Albert Pintat 
Santolària, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. 
Srs. Xavier Jordana Rossell, Ministre d’Urbanisme i 
Ordenament Territorial; Antoni Puigdellívol 
Riberaygua, Ministre de Turisme i Medi Ambient; 
Montserrat Gil Torné, Ministra de Salut, Benestar, 
Família i Habitatge, i Roser Bastida Areny, Ministra 
d’Educació, Formació Professional, Joventut i 
Esports. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Esteve López Montanya, Secretari de la 
Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00h) 
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El Sr. síndic general: 

Començarem, doncs, amb la primera pregunta. 

Abans de passar a les respostes i a la lectura de la 
pregunta, informar que s’ha presentat una pregunta 
de caràcter urgent admesa a tràmit ahir per la 
Sindicatura, i que figura en primer lloc del llistat. 

Procediríem, doncs, a la primera pregunta. 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Mariona González Reolit, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, per escrit de data 20 
de setembre del 2007, relativa a la 
creació de la prova nacional de 
batxillerat. 
Fou registrada amb el número 986, i s’ha publicat en 
el Butlletí 41/2007, del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Mariona González. Teniu 
la paraula. 

La Sra. Mariona González: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat 13 de setembre vam llegir a la premsa 
escrita que el Govern ha creat una selectivitat 
nacional per als estudiants de l’Escola Andorrana, 
anomenada “prova nacional de batxillerat”. 

Aquesta prova a banda de ser l’examen que hauran 
de superar els alumnes que hagin finalitzat la 
secundària post-obligatòria al sistema andorrà per 
obtenir el títol, es pretén presentar com la porta 
d’accés directa a les universitats europees, 
especialment a les universitats espanyoles, destí 
majoritari dels nostres estudiants. 

Ens consta el neguit dels pares en comprovar que la 
selectivitat nacional encara no estigui homologada i 
pel fet que no se’ls hagi informat d’aquesta situació 
molt abans de l’inici d’aquest curs escolar. El seu 
neguit és del tot justificat, ja que en el cas que no 
s’arribés a homologar aquesta prova per part 
d’Espanya, els estudiants que hi vulguin cursar la 
seva formació universitària, es podrien trobar al mes 
de juny amb l’obligació d’enfrontar-se amb una 
selectivitat idèntica a la que han de superar els 
alumnes de l’Estat espanyol per a la qual no han 
estat preparats ja que el nostre sistema educatiu és 
diferent. 

Ens han sobtat i preocupat les paraules de la ministra 
d’Educació i Formació Professional per la seva 
manca de definició sobre el tant per cent de nota 
obtinguda en aquesta prova que comptarà per 

obtenir el títol de batxillerat. També hi ha una clara 
manca de definició en l’estructuració d’aquesta 
prova nacional del batxillerat. Els socialdemòcrates 
compartim el neguit dels alumnes i dels pares i 
trobem a faltar una normativa clara i transparent 
feta amb l’antelació suficient per poder donar 
compliment a l’article 9 punt 2 de la Llei qualificada 
d’educació que diu: els alumnes tenen dret a què el 
seu rendiment escolar sigui valorat amb criteris 
objectius. 

Atès l’exposat, demano al Govern: 

Quins han estat els motius que han portat al Govern 
a actuar amb tant secretisme envers els pares i els 
alumnes si, tal com declara la ministra, aquest és un 
projecte dins de la reforma de millora del batxillerat i 
ja hi vénen treballant des de l’any passat tant amb la 
prova de batxillerat com amb la seva homologació? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. González. 

Respon pel Govern, Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:   

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El secretisme és la tendència a portar les coses en 
secret, i li puc ben assegurar que aquesta no és, en 
absolut, la línia d’actuació que caracteritza el Govern 
i el Ministeri. 

En relació amb la pregunta formulada relativa a la 
creació de la prova nacional de batxillerat, li 
confirmo les meves declaracions, en el sentit que 
aquest és un projecte emmarcat en les accions de 
millora del batxillerat, i, tal com ja vaig anunciar, hi 
estem treballant des del curs passat. 

A continuació li detallaré el calendari de 
comunicació que hem seguit i que, endemés, hem 
considerat que és el més apropiat i el més adient. 

Al juny del 2007, vam trametre informació sobre la 
creació de la prova nacional de batxillerat als 
professors i a l’equip directiu del centre de 
batxillerat. 

Al juliol 2007 vam trametre informació sobre la 
creació de la prova nacional de batxillerat als equips 
directius de l’escola andorrana i dels altres nivells 
educatius. 

Durant aquest mes de setembre del 2007 s’estan 
duent a terme les accions següents: informació sobre 
la creació de la prova nacional de batxillerat a les 
famílies i alumnes concernits, comunicació a la resta 
de col·lectius docents, comunicació a l’Associació de 
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Pares d’Alumnes de l’Escola Andorrana, 
comunicació a la primera reunió del Consell de les 
Escoles i, també, evidentment, comunicació a la 
societat en general. 

De la mateixa manera i, també tal com he vingut 
fent en anys anteriors, informaré de les principals 
novetats del curs escolar 2007-2008, de la qual la 
prova nacional de batxillerat en forma part, en la 
meva compareixença a la Comissió Legislativa 
d’Educació, Recerca, Cultura i Esports. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Sra. Mariona González té el seu torn per la rèplica. 

La Sra. Mariona González:   

Gràcies Sr. síndic. 

La LOGSE, l’any 2006, evidentment, va eliminar la 
prova de la selectivitat per a estrangers. El Ministeri 
ho sabia i per això, com la Sra. ministra ens ha 
explicat, va començar a treballar dintre d’aquestes 
reformes del batxillerat en una prova nacional de 
batxillerat. 

Aquesta situació jo ho entenc que és cert que afecta 
a aquest final de curs. Però el Govern, sabedor des de 
l’any passat que hi hauria un canvi tan important i 
que s’havia de fer, jo crec que tenia l’obligació 
d’actuar amb responsabilitat i transparència, i 
sobretot, informar als pares i als alumnes del canvi 
abans de finalitzar el curs escolar. 

Aquesta informació era essencial, i dic que era 
essencial, però era essencial abans de matricular-se 
per aquest curs. Ara ho han fet amb el 
desconeixement i amb la sorpresa que s’han trobat 
que hi hauria aquesta prova per obtenir el títol de 
batxillerat. Tant els alumnes com els pares, s’han 
trobat un canvi, diríem, que a més a més dintre del 
procés d’avaluació i d’accés a les universitats 
europees, però principalment a les espanyoles, que 
són a les que més hi van els alumnes de l’Escola 
Andorrana; i aquest, el de procediment de valoració 
i l’accés a les universitats, jo crec que dintre d’uns 
criteris, però és un dels criteris més importants, per 
poder escollir el centre i el sistema educatiu. 

Jo crec que implantar canvis, així, de pressa i 
improvisats... sense informar-ne, -estem parlant de la 
informació-, als alumnes i als pares, que finalment, 
són, els pares sobretot, els que han triat 
l’ensenyament andorrà segons uns paràmetres 
establerts des de fa temps, jo crec que és una mica de 
frivolitat. 

Aquesta situació del Ministeri és preocupant. I dic 
que és preocupant perquè afecta a un tema de 
màxima transcendència, prioritat i importància com 
és el de l’educació. Jo crec que en això hi estarem, 
també, absolutament d’acord. 

El fet de no poder accedir a la universitat o no, el fet 
de poder o no poder triar la carrera que vols, pot 
anar, com a mínim, en els millors dels casos, a fer 
perdre l’alumne un any de la seva vida, i fins i tot, en 
els pitjors dels casos, a canviar-li o a perjudicar-li 
directament el seu futur. 

Jo crec que la manca d’informació que ha tingut el 
Govern, el fet que amb el curs iniciat, -perquè 
aquesta és una altra realitat-, encara no estigui signat 
l’acord amb Espanya, i el fet que la prova nacional de 
batxillerat no estigui tampoc del tot estructurada i 
publicitada, -que crec que hauria d’estar-ho-, és 
normal que hagi provocat un neguit, una 
preocupació, i jo diria que fins i tot, una 
desorientació pels pares i per als alumnes, i això, Sra. 
ministra, crec que tampoc no m’ho pot debatre, no 
és la millor manera d’encetar un curs escolar. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mariona González. 

Sra. ministra té el seu torn per la dúplica. 

La Sra. Roser Bastida: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

A veure, aquí vostè ha fet tota una enumeració de 
diferents temes i diferents conceptes. 

Primer, aquí nosaltres no hem faltat a cap 
responsabilitat, ni a cap transparència, ni hem actuat 
amb frivolitat, Sra. consellera. Nosaltres, des del curs 
passat, tal com he dit, i a partir del moment en què 
es va publicar la llei espanyola, no la LOGSE sinó la 
LOE del 2006, i li diré el calendari. 

Entre el maig i el juliol 2006, surt la nova Llei 
orgànica d’Espanya en la qual es planteja el fer una 
única prova per a l’accés a la universitat per 
estudiants espanyols o estrangers. 

Seguidament surt el real decret del 30 de juny del 
mateix any, en el qual aquí precisen que els 
estudiants provinents de sistemes educatius 
estrangers que no formin part de països de la Unió 
Europea, podran subscriure, si no volen presentar 
aquesta nova prova de selectivitat, un acord 
bilateral. 

De seguida, nosaltres ens posem en mans de juristes 
internacionals en l’àmbit educatiu, perquè ens facin 
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uns dictàmens per veure com Andorra queda amb 
aquesta situació, i no només el sistema educatiu 
andorrà, sinó les diferents escoles i sistemes 
educatius. 

Al gener del 2007, rebem una nota escrita de la 
UNED en la qual ens precisen que, efectivament, la 
selectivitat per a estrangers deixarà de fer-se, i que a 
partir d’aquí, nosaltres, a partir del proper mes de 
juny 2008 no tindrem possibilitats de fer les proves 
de l’antic sistema. 

Al febrer 2007, tant a la reunió que van mantenir els 
dos ministres d’afers exteriors com en una carta 
escrita de demanda, ja demanem de subscriure’ns, 
 -d’acord amb la documentació que teníem i amb els 
dictàmens dels juristes-, a aquest acord 
internacional, i enviem una proposta de text. 

Al mes de març s’envia una nota verbal des del 
Ministeri d’Exteriors sol·licitant un recordatori, i al 
mes de maig del 2007 comencem les primeres 
reunions de treball que actualment s’estan 
continuant. 

Paral·lelament... 

El Sr. síndic general: 

Sra. estem exhaurint el temps. Lamento la seva 
brillant exposició, però ens marca el temps. 

Moltes gràcies. 

Entraríem, doncs, al torn de repreguntes. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Hi ha alguna repregunta? 

Sí, Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González:  

Aquí m’ha fet una explicació de tot un procés, però 
no m’ha contestat la pregunta de per què no han 
informat als pares. Perquè vostè m’ha dit que al juny 
del 2007 ja van informar als professors i als directius, 
doncs, de la mateixa manera, abans que finalitzés el 
curs, jo entenc i continuo entenent, que s’hauria 
d’haver avisat als pares i als alumnes. 

No obstant això, jo li demano, avui: pot garantir el 
Ministeri avui, aquí, que al mes de juny, aquesta 
nova prova estarà homologada amb Espanya, perquè 
no tinguin cap problema els alumnes per poder 
accedir a totes les universitats europees, i entre elles, 

però, com que estem parlant de l’acord amb Espanya, 
de l’Estat espanyol? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. González. 

Sra. ministra té el torn per respondre. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, pel que fa, -i aniré ràpid-, el tema informatiu, 
vostè té un criteri i nosaltres en tenim un altre. 
Nosaltres vam considerar que això, primer de tot, 
s’havia d’informar tot el que era el cos acadèmic, i 
després, un cop tancat el cos acadèmic, un cop tenir 
l’estructura de la prova, s’informava als pares. 

Dit això, pel que fa a la possibilitat que Andorra 
tingui homologat la seva prova de batxillerat amb la 
nova prova de selectivitat que deu estar determinant 
Espanya, jo tinc plena confiança que ho assolirem; 
primer, perquè tenim els requisits acadèmics, i segon, 
perquè tenim molt bona relació amb Espanya en 
matèria educativa, i no hi ha cap motiu perquè ens 
neguin aquesta entrada; encara més quan ho tenim 
amb el batxillerat francès, i el BAC francès està 
homologat amb aquesta nova prova. 

És a dir, seria totalment paradoxal i incoherent que 
no ens ho donessin. 

I jo tinc plena confiança que ho aconseguirem. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

Jo en dedueixo que vostè no ho garanteix. Vostè em 
diu que hi ha una bona col·laboració, una bona 
confiança. Vostè diu que hi ha una bona 
col·laboració i una confiança amb Espanya per poder 
tirar endavant l’acord, no? 

Creu que el Ministeri es pot jugar el futur dels nens 
basant-se només amb la bona col·laboració i la 
confiança? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra té el seu torn per respondre. 
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La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Ministeri no es juga la confiança ni es juga el futur 
dels alumnes. En el pitjor dels casos, -la qual cosa 
estic convençuda que no passarà-, el Ministeri 
prepararà els seus 108 alumnes per passar les proves 
que facin falta. I li recordo que de les 11 promocions 
que ha tingut l’Escola Andorrana, el 94% dels 
alumnes han tingut la selectivitat. 

Res més. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sí, Sra. González teniu la paraula. 

La Sra. Mariona González:  

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Jo voldria demanar-li, doncs, que si al mes de maig 
no tenim aquesta homologació, què els hi dirà vostè 
als alumnes si no té l’homologació? Què els hi dirà? 
Ara en un mes us preparo per aquesta nova 
selectivitat espanyola? Siguem seriosos, si us plau? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo ho sóc molt de seriosa, i creguim que les coses es 
faran abans del mes de maig. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sí, Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

Sí. 

Jo li voldria demanar, -com que fa temps que hi 
treballen, i a més m’ha enumerat tota una sèrie de 
coses i de parlaments amb els juristes i tot-, jo li 
voldria demanar per què no han reglamentat aquesta 
prova tan important, entre d’altres, per garantir la 
qualitat dels resultats obtinguts, -que no en tinc cap 
dubte-, per garantir també, el que dèiem abans, el 

dret dels alumnes reconeguts a l’article 9.2, que diu 
que tenen dret a estar avaluats d’una forma 
objectiva, per complir l’article 6.2 del Decret 
d’avaluació del sistema educatiu andorrà, i 
finalment, també, per facilitar la negociació amb el 
Ministeri d’Educació espanyol? 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, com vostè mateixa diu, la Llei qualificada 
d’educació en l’article 9.2 estableix que els alumnes 
tenen dret a ser avaluats amb criteris objectius. 
Aquests mateixos criteris es reprenen i es concreten 
en el Decret d’avaluació del sistema educatiu 
andorrà. Aquest mateix decret és un dels textos 
reglamentaris que s’estan treballant, i en funció de 
com s’acabi la prova nacional de batxillerat, seran 
publicats durant aquest primer trimestre del curs 
escolar. 

És a dir, que abans de Nadal, tot el marc legal 
necessari perquè els alumnes es puguin presentar 
durant el mes de juny a la prova nacional de 
batxillerat, estarà acabat. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi ha alguna altra repregunta? 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, pel que entenc, com que no està del tot 
estructurada, ni és definitiva encara, aquest procés, 
aquesta prova nacional del batxillerat no està dintre 
del projecte curricular del centre? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Bastida: 

Miri, el projecte curricular del centre és el darrer 
document que ha d’incloure l’avaluació del sistema, i 
per tant, aquesta mesura serà la que seguirà la 
modificació del Decret d’avaluació del sistema 
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educatiu andorrà, ja que les coses es fan pas per pas i 
són correlatives. 

Jo el que els hi puc ben assegurar és que els alumnes 
tindran la prova nacional a punt, tindran el marc 
legal que necessiten i, repeteixo, tindran, i hi confio, 
l’homologació amb Espanya. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sra. González. 

La Sra. Mariona González:  

Moltes gràcies Sr. síndic. 

En el cas que aquesta homologació no es pogués fer, 
-i no dic que sigui per culpa seva, però quan hi ha 
dos parts pot passar alguna cosa-, clarifiqui’m ben bé 
quina serà l’opció d’aquests estudiants que acaben el 
segon de batxiller, que tindran la prova nacional 
aprovada o no, però que tindran el títol de batxiller, 
quina opció tindran per poder accedir a totes les 
universitats de l’estat veí? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mariona González. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Potser no m’he sabut explicar a l’inici del meu 
exposat, però, en principi, els alumnes tenen el 
mateix dret que tenen ara de presentar-se a la 
selectivitat. És a dir, que Espanya tindrà una sola 
prova de selectivitat i que serà una nova prova. És a 
dir, no és ni l’antiga selectivitat del sistema educatiu 
espanyol, ni la selectivitat que existia pels sistemes 
educatius estrangers. 

I és a partir d’aquesta nova prova que estan 
determinant ara l’examen, que serà la nova 
selectivitat espanyola a partir de la LOE i del Decret 
del 2006. I nosaltres, els nostres alumnes, en el pitjor 
dels casos que no s’assolís l’homologació i volguessin 
anar a Espanya, doncs, tindrien l’accés a través de la 
selectivitat d’aquesta nova prova que es farà. 

L’altra via és que ja tenen des del 97, l’accés a través 
del BAC. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sra. González. 

La Sra. Mariona González: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

I queda temps material d’aquí a què es conegui 
exactament aquesta nova selectivitat espanyola, -que 
m’imagino que per molt que sigui nova estarà basada 
amb els criteris d’educació espanyols no amb els 
andorrans, evidentment-, tenen temps aquests 
alumnes de segon de batxiller de preparar una prova 
d’un sistema desconegut per a ells? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. González. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Evidentment que en tenen de temps, si tenim 
coneixement durant el curs dels nous programes amb 
els quals es basarà aquesta prova. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

I si no en tenen coneixement durant el curs, què els 
hi dirà a aquests nens? 

La Sra. Roser Bastida: 

Doncs, si no en tenen coneixement durant el curs, 
potser els hi haurem de dir que escullin un altre país 
per anar a la universitat si no es volen presentar a la 
selectivitat per a estrangers, que també és una opció, 
o passar per la via del BAC francès. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Mariona González. 
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La Sra. Mariona González: 

Vaig tenir el plaer de llegir la seva entrevista al diari i 
vaig veure que, en principi, el Ministeri tenia previst 
que aquesta prova comptés el 50%, però no va 
especificar si eren els dos anys o l’últim any de 
batxiller l’altre 50%. 

Jo li voldria demanar, aquest 50/50 està consensuat 
amb tot el personal docent? 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sra. ministra. 

La Sra. Roser Bastida:  

Gràcies Sr. síndic. 

El 50/50% és fruit d’un treball del Servei d’Inspecció 
i del Servei Curricular del Ministeri sobre un 
equilibri entre el que és l’avaluació continuada i el 
que és la prova final. Això cada estat, cada ministeri 
i cada país ho fixa de la manera que creu més 
convenient. 

Per exemple, França opta que no es tingui en compte 
l’avaluació continuada i hi ha, únicament, una prova 
d’examen final. 

A Espanya, fins ara, feia 60% avaluació continuada, 
40% prova final. 

Finlàndia ho té d’una altra manera, Luxemburg ho té 
d’una altra manera. 

Nosaltres, pel treball que s’ha fet des del Ministeri, 
els serveis tècnics han cregut que era una bona cosa 
considerar el tema d’avaluació continuada, 50%, i el 
tema de prova final, 50%. I aquesta avaluació 
continuada es basa en els dos cursos del batxillerat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Sí, Sra. Mariona González. 

La Sra. Mariona González: 

Gràcies Sr. síndic. 

És per clarificar-ho. És que m’ha semblat entendre, 
doncs, que no ha estat consensuat. És a dir, que no 
s’ha tingut en compte a tot l’equip de docents de 
batxillerat. 

És el que jo he entès? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Això no ho fixen els docents, ho fixen els serveis 
tècnics del Ministeri, i en el moment en què es va 
informar als docents, ho van trobar molt encertat i 
molt equilibrat, però no és un tema de consens. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs, si no hi ha cap més repregunta, continuaríem 
amb la segona pregunta. 

2. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Lurdes Font Puigcernal, presidenta 
suplent del Grup Parlamentari CDA + 
Segle XXI, per escrit de data 11 de 
setembre del 2007, relativa a 
l'acabament de les obres de construcció 
de la nova Duana compartida entre 
Andorra i França 
Fou registrada amb el número 936, i s’ha publicat en 
el Butlletí 39/2007, del 12 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Lurdes Font. Teniu la 
paraula. 

La Sra. Lurdes Font:  

Gràcies Sr. síndic. 

Volem en aquesta pregunta interessar-nos per l’estat 
de les obres de construcció de la nova duana 
compartida amb França. Volem també recordar que 
ja fa força temps, quan es va iniciar el funcionament 
del Túnel d’Envalira, es va construir una duana 
provisional a la sortida del túnel. El cert és que 
aquestes instal·lacions provisionals continuen encara 
en funcionament pel fet que la nova duana a la qual 
abans ens hem referit, no està encara acabada. En 
aquest sentit, pensem que caldria poder disposar ben 
aviat de les instal·lacions definitives. Així, demanem: 

Quin és el calendari previst per l’acabament de les 
obres de construcció de la nova duana compartida 
entre Andorra i França? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Font. 

Respon pel Govern Sr. ministre d’Ordenament, 
teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

Cregui’m Sra. consellera general, Lurdes Font, 
presidenta suplent del Grup Parlamentari CDA + 
Segle XXI, que el Govern comparteix plenament 
l’interès que vostè manifesta per l’acabament 
d’aquestes obres. Obres, que com sabem, estan 
situades en territori francès a uns dos quilòmetres i 
mig del Pas de la Casa. 

És ben cert que cal disposar de les instal·lacions 
definitives al més aviat possible, a fi de posar fi a la 
interinitat del funcionament de la duana provisional. 

Anant concretament a la contesta de la pregunta per 
no excedir-me en el temps, el calendari és el següent: 

Les obres van ser iniciades el mes de juny de l’any 
2006. Fins al dia d’avui s’ha realitzat ja el moviment 
de terres, la formació de plataformes, 
fonamentacions i estructura de la primera planta. Els 
treballs han de continuar amb l’acabament de 
l’estructura abans de finals d’aquest any. La 
finalització de les obres està prevista pel mes de 
novembre de l’any que ve, de l’any 2008. 

La importància de les obres és crucial, i és 
convenient, és necessari i és imprescindible que no 
es retardin. Els treballs s’han desenvolupat a un 
ritme normal d’acord amb el calendari inicialment 
previst, excepte un petit problema que vam patir a 
l’inici degut a la no disponibilitat dels terrenys per 
part francesa. No obstant, cal tenir en compte que 
aquestes obres es realitzen sobre els 1.800 metres 
d’altura, cosa que limita el treball efectiu durant els 
mesos d’abril a novembre; i després també s’ha de 
tenir en compte, d’una altra banda, que el trànsit per 
carretera durant els mesos d’estiu, com sabem, i 
patim, és molt intens, de manera que s’han de 
programar els treballs per no perjudicar-lo. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:   

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Lurdes Font teniu el vostre torn de rèplica. 

La Sra. Lurdes Font: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en primer lloc, Sr. ministre, celebro que 
compartim la preocupació i que hi hagi mesures 
preses en aquest sentit. 

Però, bé, aquí també penso que és bo recordar les 
cues que aquest estiu, especialment al mes d’agost, 
s’han produït a nivell del Pas de la Casa, provocades, 
en part, per les mancances de la duana provisional. I 
per aquest motiu, tornem a insistir en el fet que 
caldria poder disposar, ben aviat, de les instal·lacions 
definitives. Semblaria, segons el que acaba de dir en 
el seu exposat, que això serà un fet properament. Ho 
celebrem. 

D’altra part, la importància des de tots els punts de 
vista de la frontera franco-andorrana així ho exigeix, 
d’una part, perquè els duaners han de poder treballar 
en òptimes condicions i, també, perquè el trànsit en 
aquest pas fronterer ha de ser el més fluid possible, 
tant pels turistes que ens visiten, i no oblidem que és 
una de les nostres primeres fonts d’ingressos, sinó, 
també, per tots els lligams i la repercussió que això 
pot tenir sobre la nostra mobilitat interna. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sra. Font. 

Sr. ministre té el seu torn de dúplica. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, les cues a la duana del Pas de la Casa 
són una constant durant els últims anys. Aquest 
estiu les hem patit i les patim des de fa molt temps. 

El Govern, valgui la redundància, hi pateix amb 
aquestes cues, i durant aquest estiu s’han fet totes les 
actuacions que s’han cregut convenients i possibles, 
per tal que l’estat veí, -l’Estat Francès-, se sensibilitzi, 
encara més, si cap, de la dificultat que representen 
les cues a l’estiu al Pas de la Casa. 

En aquest sentit, s’han fet els contactes oportuns, 
però sempre desemboca el problema, per dir-ho així, 
a la actuació, al control que efectua l’Estat francès a 
la duana, però no per un problema de les 
instal·lacions, sinó per la manera que es porten els 
controls. El Govern d’Andorra ha demanat a l’Estat 
francès, com en el seu moment ho va fer amb l’Estat 
espanyol, que els controls siguin selectius i que es 
doni pas alternatiu o que es doni pas quan es fa una 
mica de cua. 

Hi ha la voluntat de fer-ho, sembla, però també s’ha 
de recordar que el duaner ha de fer el seu treball i 
l’ha de fer degudament. 
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Segurament les cues quedaran pal·liades o quedaran 
reduïdes quan s’acabi aquesta nova duana, perquè 
entre altres compromisos que hi ha, l’Estat Francès 
es va comprometre a què s’alliberaria el pas quan la 
cua de la nova duana, de les noves instal·lacions 
arribés a la rotonda que hi ha a la sortida del túnel 
d’Envalira amb el Pas de la Casa. 

Doncs, la solució de les cues no serà conseqüència 
automàtica de la finalització de les obres de la nova 
duana, però penso que sí, que la finalització, 
l’acabament de les obres i la posta en funcionament 
d’aquesta duana hi haurà de contribuir 
considerablement. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, al torn de repreguntes. 

Sra. Lurdes Font. 

La Sra. Lurdes Font: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, comparteixo el fet que, efectivament, 
l’acabament de les instal·lacions pot ser un punt molt 
positiu per ajudar a què no hi hagi tantes cues, 
encara que només sigui per a l’organització dels 
cotxes dins de la mateixa frontera. 

Però, vostè m’ha dit, i era una de les meves 
preguntes, que ja s’havien fet contactes per intentar, 
justament reduir aquestes cues o que els controls 
fossin una mica diferents. 

S’ha pensat amb la possibilitat de crear una comissió 
que pogués ajudar una mica, que potser ajudaria en 
aquest sentit? 

El Sr. síndic general: 

Sra. Lurdes, demanaré al Sr. ministre si vol 
contestar, però m’agradaria que ens centréssim amb 
l’origen de la pregunta. 

L’origen de la pregunta són les obres i no la cua. 

La Sra. Lurdes Font: 

Perdó. 

La meva pregunta seria: no seria oportú crear una 
comissió per, justament, facilitar que el trànsit fos 
més fluid? 

El Sr. síndic general: 

En conseqüència amb les obres, en tot cas. La 
pregunta original ve de les obres no de la cua. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Les obres, la cua, les dificultats de connexió, tot té 
una connexió, i contesto molt gustosament a aquesta 
pregunta. 

La comissió de fet ja funciona. Ja funciona una 
comissió, i vàries comissions des de fa molts anys, i 
funcionen de comú acord amb la Prefectura dels 
Pirineus Orientals i amb la Prefectura de l’Ariège, i 
també hi està associada la Direcció Regional de 
Duanes que es troba a Perpinyà. Aquesta comissió 
funciona no solament pel tema de les cues, sinó com 
sabeu també, pel tema de la viabilitat hivernal. A 
l’estiu són les cues, i ara ens allunyem una mica de la 
Duana, però si anem a l’hivern, és la viabilitat 
hivernal i les dificultats d’accés a Andorra. 

Aquestes comissions funcionen i són útils, però, 
malauradament no són definitives. No són 
definitives en el sentit que no arreglen, no 
solucionen, no eliminen completament el problema, 
però les comissions existeixen i penso que funcionen 
d’una manera regular i molt positiva. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

No hi ha cap més repregunta. 

Continuaríem, doncs, amb la tercera pregunta. 

3. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Enric 
Tarrado Vives, president del Grup 
Parlamentari CDA + Segle XXI, per 
escrit de data 11 de setembre del 2007, 
relativa al tram de la carretera general 2 
situat a l’alçada de Torrent Pregó, a la 
Parròquia d’Encamp. 
Fou registrada amb el número 937, i s’ha publicat en 
el Butlletí 39/2007, del 12 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Enric Tarrado. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Enric Tarrado: 

Gràcies Sr. síndic. 
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Els consellers generals de CDA + SXXI hem 
manifestat sovint la nostra preocupació pels 
problemes viaris i de circulació que pateixen les 
carreteres del nostre país. Continuant desenvolupant 
aquesta línia de treball, volem ara interessar-nos pel 
tram de carretera general 2 situat a l’alçada de 
Torrent Pregó, a la Parròquia d’Encamp. Aquí, s’hi 
han instal·lat darrerament diferents fitons en aquesta 
via de comunicació, que sembla que tenen com a 
objectiu reduir la perillositat de la circulació rodada 
que baixa per la referida carretera en direcció cap a 
Encamp. En aquest sentit, demanem al Govern: 

La instal·lació dels esmentats fitons és una solució 
provisional per a organitzar el trànsit de la carretera 
general 2, a l’alçada de Torrent Pregó, o constitueix 
en canvi una solució que ja es considera definitiva? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Tarrado. 

Respon pel Govern, Sr. ministre d’Ordenament 
teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

He de començar dient que, també, en aquest 
aspecte, el Govern comparteix l’interès del president 
del Grup Parlamentari CDA + Segle XXI, pel que fa 
a la seguretat de la circulació viària a les carreteres 
del país, i per aquesta raó, precisament, s’han 
col·locat els fitons de referència. 

Com coneixem, en aquest tram de carretera que hi 
ha dos carrils de circulació, discorren en una llargada 
d’uns cent metres sobre un viaducte, sobre una 
estructura, amb un traçat de corba i contracorba, i 
amb una barrera de seguretat en doble cara, que és la 
mitjana física que està al mig de la carretera, amb 
protecció per a motoristes, per separar els dos sentits 
de circulació i, sobretot amb una limitació de 
velocitat a 60 km/h. 

Malgrat aquestes mesures de seguretat, s’ha detectat 
que en aquell lloc s’enregistren molts accidents de 
circulació amb impactes de vehicles sobre la barrera 
de seguretat, i això ho veu tothom, però encara 
potser ho veiem més els que pugem i baixem sovint 
de Canillo o de Ransol. Aquests impactes es 
produeixen en major mesura els dies de pluja o de 
neu, que faciliten el lliscament dels vehicles. Això ho 
ha constatat no només el Govern a través de 
l’Agència de Mobilitat, sinó el mateix Comú 
d’Encamp que recentment ha reiterat la seva 
preocupació al Ministeri per carta del cònsol major, i 

també el cònsol de Canillo, que també ha expressat 
verbalment la seva preocupació per aquests 
accidents. 

És ben cert, doncs, que hi ha un problema, i aquest 
problema ve motivat essencialment per la forta 
pendent que es combina amb el traçat en corba i 
contracorba, com he dit, i també, potser, per la falsa 
sensació de seguretat que dóna l’amplada de dos 
carrils que allà comença, el que contribueix a un 
increment de la velocitat dels vehicles que baixen de 
Canillo vers Encamp. 

Per tal d’incrementar la seguretat viària en aquell 
lloc, el Ministeri està redactant un projecte per 
incrementar el peralt de la carretera i també la 
macro-rugositat del ferm. Aquesta actuació és 
tècnicament complexa, perquè la major part del 
tram afectat està situat sobre el viaducte, com he dit, 
l’estructura, amb les limitacions que això comporta 
pel que fa a les sobrecàrregues admissibles i les 
modificacions estructurals necessàries. 

El Ministeri té previst disposar del projecte durant el 
mes d’octubre d’aquest any, i treure la licitació sense 
perdre temps. 

I ara contesto a la pregunta. A l’espera de poder 
efectuar les actuacions que resultin del projecte, 
s’han col·locat els fitons de referència provisionals, 
eliminant, provisionalment, un carril de circulació 
en sentit descendent. Amb aquesta actuació, que 
insisteixo és de caràcter provisional, es volen reduir 
els increments de velocitat induïts, segurament, per 
l’inici dels dos carrils de circulació i els avançaments 
que se’n deriven. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Enric Tarrado teniu el torn de rèplica. 

El Sr. Enric Tarrado: 

Gràcies Sr. síndic. 

Ja fa un temps en aquesta mateixa sala ja vam 
introduir, -almenys era una paraula nova per a mi, la 
paraula fitons, i no és que em faci molta il·lusió 
tornar-ne a parlar, però ens hem vist una mica 
obligats a tornar a parlar dels fitons, que no serà per 
la paraula, però el fet de l’objecte aquest, jo crec que 
no és gaire agradable trobar-se’l per les carreteres del 
nostre país. 

Celebro que sigui una mesura provisional, però 
alhora és una cosa que em preocupa, i em preocupa 
bastant, jo diria, i també pot preocupar, doncs, al 
conjunt de la ciutadania. Veiem que últimament en 
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tot tipus d’obra, sigui obra pública o obra privada, 
s’ha muntat una reglamentació en la qual hi ha els 
arquitectes o els enginyers, els tècnics, suposo que en 
aquest cas, del Govern, després hi ha el control de 
qualitat, etc. I en aquest cas, de la seva contesta 
m’ha semblat entendre que aquí hi ha hagut una 
mala execució d’un projecte. Això preocupa perquè 
haurem de fer una doble despesa, i és una despesa 
que s’haurà de fer amb càrrec a les caixes de l’Estat. 

I m’agradaria si ens pogués dir, d’una vegada per 
totes o sobretot en aquest cas, poguéssim saber si hi 
ha alguna responsabilitat, perquè sembla que mai no 
hi ha responsabilitats quan hi ha una obra que està 
mal feta, i vist el nombre de controls i, sobretot, 
controls obligatoris, quan hi ha controls de qualitat, 
enginyers, arquitectes o tècnics del Govern, per 
exemple, no sé de qui pot ser la culpa, però 
m’agradaria que una vegada per totes es depuressin 
responsabilitats. Perquè és clar, és molt bonic que 
vagi pagant la padrina, com es diu al carrer, no diria 
vulgarment, però que es diu al carrer. No sé, si em 
podria explicar si es depuraran responsabilitats. Jo no 
sé si fa molt temps que està feta aquesta obra i 
podran ser trasplantades aquestes responsabilitats, 
però almenys que se sàpiga qui és el responsable del 
fet que s’hagi de tornar a fer aquesta obra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Tarrado. 

Sr. ministre, abans de donar-li la paraula, recordar-li, 
com vostè sap, que la substanciació està formada per 
vuit minuts a parts iguals, doncs, li’n tocaria quatre 
al Govern, dels quals n’ha exhaurit una bona part, i 
li queda menys d’un minut. Li dic per si vol fer la 
seva síntesi... menys d’un minut... no anirem amb 
segons. 

Té la paraula el Sr. ministre d’Ordenament. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

Anem directament. Les obres es van recepcionar 
l’any 1995, fa doncs dotze anys. Vostè diu que potser 
hi ha un error de projecte o una mala execució. Jo 
no ho crec, no ho crec, perquè el que hi ha en aquell 
lloc és un tram problemàtic. És un tram que té una 
pendent longitudinal del 6%, un perfil transversal, el 
peralt, d’aproximadament un 3%. S’intentarà pujar 
el peralt al 7% combinant el perfil longitudinal i el 
transversal, però aquesta combinació s’ha de fer de 
manera que, afegint-hi la corba i la contracorba que 
hi ha en aquell indret, això no provoqui un tobogan 

com una pista de formula 1. De tobogan en parlarem 
després...  

Doncs, aquesta combinació d’elements fa que jo no 
penso que hi hagi una mala execució, perquè el 
peralt hi és, però s’ha de combinar de manera molt 
equilibrada, i a més a més, s’hi han d’afegir les 
complexitats tècniques de les sobrecàrregues i 
modificacions estructurals del viaducte. 

Si tinc una mica més de temps.... no? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, al torn de repreguntes. 

Sr. Enric Tarrado. 

El Sr. Enric Tarrado: 

A veure jo no he dit que estigués mal fet o mal 
executat, jo he dit que potser està mal executat. 

I amb això, no li sembla Sr. ministre que si avui s’ha 
de rectificar és perquè estava malament fa dotze 
anys? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té la paraula. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

No ho sé. El que puc dir és que he mirat la recepció 
provisional i definitiva. Per part del MOT no es van 
efectuar cap mena de reserves. Només hi va haver 
una reserva amb el retard que hi va haver amb 
l’acabament de les obres. Però en aquell any, fa dotze 
anys, el Ministeri d’Ordenament Territorial, el 
Govern, perquè és el Govern, no va fer cap reserva. 
Per això jo no puc pensar que sigui una mala 
execució. Més aviat ho atribueixo a unes dificultats 
estructurals d’un tram de carretera problemàtic, que 
hem de procurar que no es converteixi amb una 
chicana, parlant en llenguatge automobilístic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 
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Doncs, si no hi ha cap més repregunta continuaríem 
amb el nombre establert de preguntes amb resposta 
oral al Govern. 

4. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Vicenç 
Alay Ferrer, conseller general del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 12 de setembre del 2007, 
relativa al Projecte de llei d’avaluació de 
l’impacte ambiental. 
Fou registrada amb el número 949, i s’ha publicat al 
Butlletí 39/2007, del 12 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Vicenç Alay. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Gràcies Sr. síndic. 

El dia 14 de desembre del 2004, el Consell General 
va aprovar la Llei 25/2004, de residus, amb una 
disposició final quarta que diu que en el termini de 
dos anys el Govern havia de sotmetre al Consell 
General un Projecte de llei d'avaluació de l'impacte 
ambiental. 

L’incompliment dels terminis per part del Govern ja 
va merèixer una interpel·lació del nostre grup 
parlamentari mitjançant una pregunta de data 20 de 
març d’enguany, que es va debatre en la sessió del 
Consell del dia 29 del mateix mes. 

En la contesta d’aquella pregunta, el ministre Sr. 
Puigdellívol va cloure la seva intervenció amb 
aquestes paraules, textualment dient: “Abans del 30 
de juny del 2007 tindran el Projecte de llei 
d’impactes ambientals entrat.”. 

Atès que el Govern no ha respectat aquest nou 
termini es demana: 

En quina situació es troba, en data d’avui, el procés 
d’elaboració d’aquesta Llei i quina és la previsió del 
Govern pel que fa a la data en què la Llei pugui ser 
sotmesa al Consell General? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Respon pel Govern, Sr. ministre de Medi Ambient, 
teniu la paraula. 

El Sr. Antoni Puigdellívol: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en primer lloc el que voldria és agrair al Sr. 
Vicenç Alay la pregunta, ja que no és la primera 
vegada que tractem aquest tema, i crec que és 
suficientment important i interessant. 

El que li voldria dir és que la seva exposició a la 
pregunta és perfectament correcta. I llavors 
reprenent la pregunta que en realitat consta de dos 
parts, vostè demana en quina situació es troba en 
data d’avui el procés d’elaboració d’aquesta Llei. 

En data d’avui, aquest procés està en fase d’estudi 
final, i el Govern està actualment estudiant 
l’esborrany pràcticament definitiu del Projecte de 
llei. 

Quant a la segona part de la pregunta que vostè fa, 
que diu quina és la previsió del Govern pel que fa a 
la data en què la Llei pugui ser sotmesa al Consell 
General, jo crec que avui dia, tal com tenim tots els 
procediments a nivell del Govern i a nivell legislatiu, 
ens hem de fixar la possibilitat de sotmetre aquesta 
Llei al Consell General durant l’any 2008. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Vicenç Alay té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

(Se sent riure) 

Perdó. Sr. síndic. 

Espero que no m’ho facin copiar cent vegades, 
també. 

A veure, li agraeixo, Sr. ministre que hagi trobat 
correcta la meva pregunta. 

A veure, és clar, aquí deixant-nos de bromes, això és 
un tema seriós. Hi ha una Llei que li he citat que 
deia que vostès en el termini que li he comentat, en 
un termini de dos anys, dos anys eh! -no és poc 
temps-, havien de presentar un projecte. No l’han 
presentat. Això s’havia d’haver produït el dia 13 de 
gener d’enguany. O sigui ja fa dies també. 

En aquell moment, li he recordat que havia pres el 
compromís que el 30 de juny del 2007, fa tres o 
quatre mesos, estaria aquí. No ha entrat. Vostè 
entretant ha fet manifestacions als diaris dient que 
ho entraria aquest any. Els diaris hauran de fer-li més 
preguntes perquè vostè ho va allargant entre 
manifestació i manifestació. 

Home, nosaltres no ho podem acceptar. No ho 
podem acceptar, perquè aquest país, en un acte de 
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sobirania popular es va dotar d’un sistema de 
separació de poders, en els quals aquesta Cambra, 
elabora lleis, i vostès els hi toca complir-les i fer-les 
complir, i sempre, en qualsevol cas, respectar el que 
s’acorda aquí. I quan dic aquesta Cambra, em 
refereixo als consellers socialdemòcrates, i també, als 
consellers de la majoria, evidentment. 

Vostès no ho respecten i nosaltres no podem fer res 
més que anar-los-hi reiterant aquest incompliment, 
aquesta queixa pel seu incompliment. Jo no vull 
convertir això en, quasi bé en un circ de preguntes i 
repreguntes i no repreguntes. Jo vull que quedi clar, 
simplement, que vostès tenen una obligació. No pot 
dir-me tranquil·lament que ho tindran al 2008. Ens 
van dir fa quatre dies que ho tindrien al juny del 
2007. Al diari hi consta que ho entrarien abans de 
finalitzar aquest període de sessions. I ara ja m’ho 
porta a l’any 2008. 

Escolti, no cal que m’estengui gaire. És simplement 
inacceptable. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Alay. 

Sr. ministre té el seu torn per la dúplica. 

El Sr. Antoni Puigdellívol: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, el que sí que li voldria dir, és que potser quan 
vaig fer aquesta afirmació, -que aquesta afirmació 
considero que és més una declaració d’intencions-, 
potser vaig ser molt optimista. Però no vaig tenir en 
compte dos factors que crec que són molt 
importants. 

Un d’ells és el retard que hem tingut en matèria 
legislativa al Consell General, que ha produït que el 
Govern retardés l’entrada de nous projectes de llei. 
Recordar que la Llei de turisme que vam aprovar 
ahir portava a tràmit parlamentari un any i dos 
mesos. I actualment, tenim la necessitat imperiosa de 
presentar el pressupost pel 2008 perquè estigués 
aprovat abans de final d’any, i diguem, la dedicació 
que portem a aquesta qüestió ens impedeix poder 
presentar aquest Projecte de llei abans de final d’any. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Entraríem, doncs, a repreguntes. 

Sr. Jaume Bartumeu, havíeu demanat la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

No, Sr. síndic, és per invocar el Reglament. Si cada 
vegada que el ministre Puigdellívol contesta, replica 
o vol fer debats de política general, nosaltres hi 
estem disposats Sr. síndic. Però li demano que es 
compleixi el Reglament i que el Sr. Puigdellívol 
contesti el que ha de contestar; no el que 
estrictament li convé. 

El Sr. síndic general: 

Jo li agraeixo el suggeriment que fa. Estem al torn de 
dúplica, i hi entra una mica més de marge que en les 
repreguntes, i aquí realment s’han de cenyir al tema 
original. 

Doncs, continuaríem amb les repreguntes. 

Sr. Vicenç Alay. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo li vull dir, Sr. Puigdellívol, per introduir la 
repregunta que formularé al final, que hi ha una sèrie 
de manifestacions, les ha fet aquí, les va fer al diari 
dient com si això estigués embotellat. Al Consell, 
tranquil... al Consell tenim una colla de comissions, i 
pot entrar... per culpa nostra no serà que no es pugui 
debatre... pot entrar aquest Projecte de llei el dia que 
vulgui, i ens hi posem a treballar immediatament. 

Sabent això, li faig una repregunta. Ja dic que ja sé 
que no serà estirant-lo de les orelles que li faré entrar 
això. Però li faig una repregunta: pot vostè, o sigui, 
m’assegura que no pot entrar això abans del 2008? I 
cap la possibilitat que amb un replantejament del seu 
treball pogués entrar això durant aquest període de 
sessions o bé definitivament no? Tot i sabent que, 
evidentment, això està fora del que preveu la Llei. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Puigdellívol: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sí, vist tots els temes que tenim pendents avui dia a 
nivell de medi ambient, com ja he tingut l’ocasió de 
manifestar-los-hi en vàries ocasions, el Departament 
de Medi Ambient és un departament bastant reduït, 
i avui dia, amb tots els temes que estem tractant ens 
és totalment impossible abans de finals d’any d’entrar 
aquest Projecte de llei. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Esteve López teniu la paraula. 

El Sr. Esteve López:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, Sr. ministre, segurament vostè sap que un 
estat de dret es caracteritza perquè tothom, tothom, 
el Govern i els ciutadans, estan sotmesos a l’imperi 
de la llei. Tothom ha de complir la llei. 

La meva pregunta és molt senzilla. Vostès, amb 
quina força moral exigiran als ciutadans que 
compleixin la llei, si vostès són els primers en 
incomplir-la? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Puigdellívol: 

Bé, en aquest punt no estic d’acord amb vostè. Jo 
considero que el Govern compleix la llei. Li citaré 
alguns exemples, justament dels afers del Govern, 
per demostrar-li aquesta qüestió. 

Els quatre principals, més que res que s’han tractat 
últimament, que són temes que provenen del passat. 
Li recordaré la problemàtica de les terres provocada 
per la impossibilitat d’exportar a Espanya, els centres 
de transferència i els abocadors. El segon punt, el 
forn incinerador, que constatem tots que funciona 
perfectament, no fa fum i no contamina, un gran èxit 
pel Govern. Tercer, l’exportació de cendres i de 
residus, un altre gran èxit del Govern d’Andorra. I 
per acabar, considerar que el tema de la depuradora 
de la Massana ha quedat resolt. 

Si vostès consideren amb aquest balanç que acabo de 
fer a nivell de medi ambient que el Govern no 
compleix la llei i no compleix amb les seves 
obligacions, considero que van totalment equivocats. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi ha alguna altra repregunta? 

Sr. Esteve López. 

El Sr. Esteve López: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, el debat sobre la política de residus el vam 
fer fa uns mesos. Jo li preguntava, en concret, en 

relació amb la pregunta que ha fet el meu company 
Vicenç Alay. Per tant, crec que és evident que en 
aquest cas, pel que fa referència a aquesta llei, a 
aquest aspecte, a l’obligació que tenia el Govern de 
presentar un Projecte de llei d’impactes ambientals el 
mes de gener de l’any 2007, el Govern està 
incomplint la llei de forma flagrant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té el torn per respondre. 

El Sr. Antoni Puigdellívol: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, li diré que el Govern no està incomplint la llei. I 
li recordaré justament l’acte de la sessió en què es va 
aprovar la Llei de residus. Aquest tema ja l’he evocat 
vàries vegades que sempre dic que considero que una 
llei no pot implicar d’altres temes que no li 
corresponguin. I li recordaré justament el final de la 
intervenció d’un conseller general, que va ser vostè 
mateix, Sr. Esteve López, al final de la seva 
intervenció, que diu, i es referent a l’esmena 115 per 
la que es crea una nova disposició final que: 
“estableix que en el termini de dos anys des de 
l’entrada en vigor de la Llei, el Govern ha de 
sotmetre al Consell General un Projecte de llei 
d’avaluació de l’impacte ambiental harmonitzat amb 
la normativa europea”. Això és el que consta en la 
disposició final. I vostè hi va afegir: “tot i que aquest 
és un aspecte absolutament col·lateral a la gestió dels 
residus, valorem molt positivament regular legalment 
i de forma harmonitzada”. En aquest tema hi estem 
totalment d’acord, però és un tema col·lateral, vull 
dir que aquest tema és més un mandat polític que 
naturalment, el Govern, ja que es tracta d’una 
qüestió molt complexa i molt sensible, hi està 
dedicant els seus esforços, i tenim previst, en 
principi, al llarg de l’any 2008 presentar aquest text 
al Consell General. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Sr. Esteve López. 

El Sr. Esteve López: 

Gràcies Sr. síndic. 
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Perdoni Sr. ministre que insisteixi. Les lleis les fem 
els legisladors. Aquesta Llei es va aprovar per 
unanimitat d’aquesta Cambra. Tots vam estar 
d’acord a exigir que el Govern presentés abans del 
mes de gener del 2007 aquesta Llei d’impactes 
ambientals. Tothom hi va estar d’acord: el poder 
legislatiu. Suposo que sap vostè què vol dir això, no? 
Aquells que tenim la potestat de fer les lleis. I vostès 
tenen l’obligació de complir-les. I en aquest punt en 
concret, col·lateral o no, la llei és molt clara, i vostès 
l’estan incomplint. 

El Sr. síndic general: 

Entenem que formula la pregunta de si l’estan 
incomplint? 

El Sr. Esteve López: 

Sí. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Puigdellívol: 

Nosaltres no estem incomplint la llei. Li recordo 
això. 

De totes formes, si realment vostè creu que és un 
tema tan urgent, hi ha d’altres solucions per 
accelerar el procediment. Hi ha la possibilitat de 
presentar una proposició de llei i també, si volen, 
tinc la possibilitat jo de brindar-los-hi l’esborrany que 
tenim sobre aquesta qüestió perquè vostès, 
conjuntament o no amb els altres grups 
parlamentaris, i nosaltres si ho creiem convenient, 
puguem treballar conjuntament sobre aquesta 
qüestió, adoptar un text consensuat, i intentar 
aprovar-lo abans de finals del 2007. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Vicenç Alay havíeu demanat la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, no ens posarem a discutir si compleix o 
incompleix la llei, perquè ja veig que amb vostè no hi 
ha manera que entengui les coses. Queda clar, diu 
“en el termini de dos anys des de l’entrada en vigor, 
el Govern ha de sotmetre al Consell General un 

Projecte de llei...”. Que nosaltres entrem 
proposicions o no, no hi apareix res aquí, i això sense 
detriment de les capacitats que pugui tenir el 
legislador, queda clar que vostès incompleixen la llei. 
Però jo entenc, també, que vostès disposaven d’una 
possibilitat, i els hi vaig dir quan vaig formular la 
pregunta l’altra vegada, si vostè per incapacitat 
manifesta de complir la llei o per voluntat, que seria 
pitjor, però posem-ho per incapacitat manifesta de 
complir la llei, veu que no pot sotmetre’s als terminis 
que diu aquest text que li he llegit, li cabia la 
possibilitat d’haver entrat una proposta de llei de 
modificació de la llei, i haver portat els terminis els 
que vostès considerin raonables. Ho haguéssim 
discutit aquí. És una possibilitat legal i que hi cabia. 

Jo li demano per què no va fer això? Perquè és 
evident, vostè m’està donant cinquanta mil excuses, 
i he de creure que són certes que no pot fer això. 
Però per què no ha fet el que podia ser una 
possibilitat legal i que hagués estat movent-se dintre 
del respecte de les previsions de la llei. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Sr. ministre té la paraula. 

El Sr. Antoni Puigdellívol: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sí, com molt bé he dit abans i va manifestar molt bé 
el Sr. Esteve López, que és un tema col·lateral. I tal 
com he dit abans, aquesta qüestió és un mandat 
polític, no jurídic, per nosaltres, i res té a veure amb 
l’estat de dret i amb el principi de legalitat. 

Per tant, és una valoració política el compliment 
d’aquest aspecte col·lateral. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Jaume Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Sincerament preocupat pel que acabo de sentir, la 
repregunta és: coneix el Sr. ministre que l’any 93 es 
va votar una Constitució que, en el cas estricte de la 
pregunta que ens ocupa, obliga el Govern, -i jo 
suposo, no vaig assistir a la cerimònia de presa de 
funcions del Govern, però suposo que el ministre 
aquí present devia jurar o prometre acatar la 
Constitució-; que la Constitució li obliga a complir el 
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que diuen les lleis; i al marge de les consideracions 
polítiques, o el Sr. ministre es deslliga de l’acatament 
a la Constitució? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Antoni Puigdellívol:  

Això, Sr. Bartumeu, no és cap escàndol. El Sr. 
ministre compleix amb la Constitució i amb l’estat 
de dret, i aquesta qüestió no és una qüestió de no 
respectar la llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Hi hauria, doncs, alguna altra repregunta? 

Doncs, si no hi ha cap més repregunta faríem una 
breu pausa d’uns deu minuts i continuaríem tot 
seguit. 

(Són les 17.00h) 

(Se suspèn la sessió) 

(Són les 17.15h) 

(Es reprèn la sessió) 

El Sr. síndic general: 

Bé, doncs, reprendrem la sessió amb la pregunta 
número 5. 

(Ha deixat la sala la Sra. Conxita Marsol Riart.) 

5. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. 
Francesc Casals Pantebre, conseller 
general del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, per escrit de data 12 
de setembre del 2007, relativa a l’estudi 
encomanat per Govern sobre la viabilitat 
d’un aeroport a Andorra. 
Fou registrada amb el número 950 i s’ha publicat en 
el Butlletí 39/2007 del 12 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Francesc Casals. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Francesc Casals:   

Gràcies Sr. síndic. 

El passat dia 1 de juliol el Diari d’Andorra publicava 
una entrevista del ministre d’Urbanisme i 
Ordenament Territorial en la qual el Sr. Jordana 
explicava que el Govern ha encarregat un estudi de 
viabilitat d’un aeroport a Andorra. 

A la vista d’aquesta informació es pregunta: quin és 
l’encàrrec exacte que s’ha fet? A qui se li ha fet? Per 
quin pressupost i amb quina data de lliurament? I, si 
significa aquest encàrrec que fins ara el Govern no 
disposa de cap estudi sobre l’eventual viabilitat d’un 
aeroport en territori andorrà? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Casals. 

Respon pel Govern el Sr. ministre d’Ordenament. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Jordana:  

Gràcies Sr. síndic. 

Faré una petitíssima introducció i aniré a la contesta 
de la pregunta. 

Com tothom sap i com és ben sabut, a l’octubre de 
l’any 2000 Andorra es va adherir al Conveni sobre 
l’aviació civil internacional de Chicago de l’any 
1944. Aquest Conveni va crear l’anomenada 
Organització de l’Aviació Civil Internacional, la 
coneguda OACI, -o ICAU en anglès-, amb seu a 
Montreal que és l’òrgan permanent encarregat de 
l’administració dels principis establerts al Conveni. 

Acte seguit, al mes de novembre del 2000, es va 
publicar la Llei de navegació aèria del país, del 
Principat d’Andorra, que explica en el seu preàmbul 
que la navegació aèria es converteix avui en una 
necessitat. 

És ben cert que la situació geogràfica i l’orografia 
d’Andorra comporten moltes limitacions per a les 
aeronaus, però també són indubtables els avantatges 
a disposar dels serveis d’helicòpters i d’aeronaus i, 
per això, el Govern en fa un objectiu i un compromís 
polític determinant. 

Amb aquesta finalitat el Govern va acordar el mes 
de juny passat acollir-se als programes de cooperació 
tècnica de l’OACI en què els estats membres es 
poden beneficiar d’aquesta iniciativa. 

En aquest marc, contestant concretament les 
preguntes del conseller Francesc Casals, l’encàrrec 
exacte que s’ha fet constar en una carta conjunta 
dels ministres d’Economia i Ordenament Territorial 
del 26 de juliol i consisteix en l’estudi sobre 
infraestructures aeronàutiques a desenvolupar en 
territori nacional, completant les del nostre entorn 
per poder dotar el país d’una o vàries infraestructures 
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aeronàutiques ja sigui aeroport, altiport o heliport 
nacional, en definitiva, per la deguda planificació i 
desenvolupament del transport aeri. 

El segon apartat de la pregunta: l’encàrrec s’ha fet a 
l’OACI. El text del document d’Acord de cooperació 
concret va ser aprovat pel Govern abans d’ahir i es 
va firmar ahir, precisament ahir, a Montreal. 
L’Acord entrarà en vigor quan l’OACI comuniqui al 
Govern el cost dels serveis i el Govern aprovi el cost 
proposat. La proposta del cost l’ha de fer l’OACI la 
setmana que ve. El desplaçament a Andorra dels 
experts es preveu a principis del primer mes 
d’octubre i la data de lliurament està prevista per 
finals d’octubre o principis de novembre. 

Quant a l’última part de la pregunta: de si el Govern 
no disposa d’estudis, doncs el Govern en disposa de 
varis, jo diria de múltiples estudis, sobre heliports i 
aeroports en territori nacional. En concret -parlant 
amb un cert rigor i serietat- disposa d’un informe que 
va ser redactat al juliol del 2002 a través de l’OACI, 
i al 2002 per l’expert Sr. Jassin al Khachab. 

A l’encàrrec que ha efectuat a l’OACI es fa 
referència a aquest informe i la voluntat del Govern 
d’Andorra de completar-lo en base als darrers 
avenços tecnològics del món de l’aeronàutica, dels 
actuals requisits mediambientals, i dels restants 
elements dels que es disposa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Francesc Casals té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Francesc Casals: 

Gràcies Sr. síndic. 

Evidentment si demanàvem el cost i tantes 
precisions és perquè en aquella entrevista jo vaig 
entendre que ja estava encarregat l’informe i per 
això hem fet la pregunta amb tant detall, sinó 
evidentment ja m’ha dit que el cost encara no el sap 
i que ja el tindrem qualsevol dia d’aquests. 

Jo el que vull dir és el perquè d’aquesta pregunta. És 
clar, em va xocar -i ens va xocar al grup 
parlamentari- al llegir aquesta informació que deu 
fer, va ser al cap de poc d’arribar el Sr. cap de 
Govern, -quinze anys o potser més-, que estem 
negociant amb els governs de Catalunya i d’Espanya, 
que estem demanant gairebé per favor i amb raó que 
se’ns deixi gestionar conjuntament l’aeroport de La 
Seu; que hi va haver inclús un esverament general 
quan semblava que aquell aeroport havia de marxar 
a la Cerdanya i ens quedàvem sense infraestructura. 

I a mi, i al meu grup parlamentari ens costa 
moltíssim de creure que hagin portat aquests dos 
governs, veïns i amics fins al compromís que ara 
mateix el Govern de Catalunya ha adquirit els 
terrenys de l’aeroport, etc..., sense saber que havíem 
de menester aquella infraestructura i sense saber si 
de veritat Andorra podíem o no podíem tenir un 
aeroport. 

Acabaré la meva rèplica dient que a mi em sembla 
que és una concepció de les relacions de bon veïnat i 
de política exterior com a mínim curiosa. Si ara 
resulta que, insisteixo, fa quinze anys, vam tenir aquí 
durant la legislatura passada al Sr. Àlvarez Cascos... 
bé, i múltiples contactes, ministres d’exteriors del 
Govern d’Andorra, etc... insisteixo, tota classe de 
gestions amb AENA, amb el Govern espanyol 
perquè no teníem cap més remei que fer l’aeroport o 
aprofitar l’aeroport de La Seu, i ara resulta que quan 
tenim tot això tan avançat al cap de tants anys no 
ens ho havíem ni tan sols mirat, o no sabíem si ho 
podíem fer a Andorra. 

Com a mínim curiós... 

Fins aquí la meva rèplica. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Casals. 

Sr. ministre té el seu torn per la dúplica. 

El Sr. Xavier Jordana:  

Gràcies Sr. síndic. 

Parlant de la premsa, faré referència al comentari del 
meu company de Medi Ambient i Turisme. 

Les declaracions que estan a la premsa s’han de 
considerar meres declaracions dites amb el context 
periodístic. 

La declaració que es va fer, segurament que es va fer, 
i diu el que diu, però avui en seu parlamentària 
contestant a la seva pregunta i parlant amb el màxim 
de rigor i propietat i fent atenció a les paraules que 
un diu perquè no puguin ser mal interpretades per 
ningú, el Govern té l’obligació de fer les coses ben 
fetes, i fer les coses ben fetes vol dir examinar totes 
les opcions. Si el Govern d’Andorra vol realitzar 
infraestructures aeronàutiques crec que és de rigor i 
és d’obligació de bon governant i de bon 
administrador examinar totes les opcions possibles. 

Penso que seria mal fet i no estaria bé que es 
descartés automàticament o tàcitament l’opció d’un 
heliport nacional, l’opció d’un aeroport, l’opció d’un 
altiport al país. Pensem, el Govern, que les opcions 
han d’estar totes obertes. 
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No té res a veure l’encàrrec que ha efectuat a 
l’OACI, organisme de primera línia mundial en el 
tema de navegació civil internacional, amb 
l’aeroport de l’Alt Urgell. 

El Govern d’Andorra té uns lligams d’amistat i 
col·laboració excel·lents amb la Generalitat de 
Catalunya i amb el Govern espanyol, com s’ha 
demostrat, -i vostè ha citat l’època del ministre 
Àlvarez Cascos, amb el qual es va arribar al punt de 
poder firmar un conveni per a l’obertura, la 
reobertura, de l’aeroport de La Seu. 

La Generalitat com vostè diu ha adquirit el 85% o 
90% dels terrenys de l’aeroport de l’Alt Urgell. 
Andorra no està pas tancada a la possibilitat de l’Alt 
Urgell, ben al contrari, la Generalitat tindrà en 
aquest aspecte tota la col·laboració que sigui 
necessària, però, el Govern d’Andorra per poder 
decidir amb ple coneixement de causa i que la 
ciutadania comparteixi el seu neguit i la seva opció 
crec que és de rigor, com deia, que tingui el degut 
assessorament i que no descarti d’una manera -per 
emprar una paraula que abans s’ha dit “frívola”, 
l’opció de tenir també complementàriament un 
aeroport o un altiport al terreny nacional... 

El Sr. síndic general: 

Gràcies per la seva intervenció. 

Entraríem al torn de repreguntes. 

Sr. Francesc Casals. 

El Sr. Francesc Casals: 

Gràcies Sr. síndic. 

No puc estar més d’acord amb les paraules que diu el 
Govern sobre aquesta decisió o sobre qualsevol altra, 
ja que té l’obligació d’analitzar totes les opcions i de 
buscar totes les possibilitats. 

La meva pregunta és: no li sembla que això ho havia 
de fer quinze anys enrera i tots aquests anys abans de 
començar a negociar amb els veïns com si no 
tinguéssim altra opció? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Jordana: 

No forçosament perquè de l’aeroport de l’Alt Urgell 
fa molts anys que se’n parla i efectivament l’època 
del ministre Àlvarez Cascos es podia arribar a un 
acord però els temps canvien, el que no canvia és 
l’orografia i la geografia dels països... això no canvia, 

però la tecnologia, les aeronaus, els aparells 
aeronàutics canvien i evolucionen en els últims anys 
degut a una gran evolució. 

Encara que hi hagi molts estudis, que ja li dic que hi 
són aquests estudis, i en l’època que vostè ha citat 
del ministre Àlvarez Cascos es va estudiar 
àmpliament el tema de l’aeroport de l’Alt Urgell. Si 
no es va arribar a un acord en aquell moment no va 
ser per culpa del Govern d’Andorra, va ser per altres 
causes alienes a la voluntat del país. Doncs, el fet 
que en aquell moment s’haguessin estudiat les 
opcions que es van estudiar no implica que ara, tres, 
quatre o cinc anys més tard s’hagin d’utilitzar els 
estudis i les anàlisis que es van fer en aquell moment. 
Crec que és de rigor i de bon governant examinar les 
coses a la llum actual, del moment en què es prenen 
les decisions. El Govern té la voluntat... dic la 
voluntat perquè no garanteix res, però té la voluntat 
de prendre una opció, una decisió sobre l’heliport 
nacional i sobre l’aeroport abans d’acabar l’any, 
durant aquest any. 

Per prendre aquesta decisió, que la prenem ara, crec 
que els estudis s’han de fer ara, i s’han de fer en base 
a un organisme de la categoria i del nivell de l’OACI 
que és la garantia de la uniformitat... 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Lamento intervenir en la seva exposició. 

Més repreguntes? Sr. Francesc Casals. 

El Sr. Francesc Casals:   

Gràcies Sr. síndic. 

Una última repregunta, en principi. 

És preguntar si han tingut alguna reacció o alguna 
opinió del Govern de Catalunya o d’Espanya referent 
a aquest estudi? Doncs, si estan al corrent i si han 
tingut alguna reacció. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Jordana:   

Gràcies Sr. síndic. 
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Les reaccions a nivell de paraula, la relació com li dic 
és permanent i constant amb els nostres països veïns, 
no només amb la Generalitat, sinó amb l’Estat 
espanyol i també amb l’Estat Francès. 

L’intercanvi d’opinions és permanent i constant, i 
amb la Generalitat de Catalunya com amb el Govern 
espanyol i amb el Govern francès, com s’ha 
demostrat recentment en el congrés de la “Route” de 
carreteres al qual vaig tenir l’honor d’assistir a París, 
la voluntat de col·laboració és constant, permanent i 
l’intercanvi d’idees de col·laboració i d’entesa mútua 
i d’una mútua ajuda és permanent i constant, com 
dic, tant amb els països veïns com amb la 
Generalitat, i afegeixo a la comarca de l’Alt Urgell. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi hauria doncs, alguna altra repregunta? 

Passaríem, doncs, a la pregunta número 6. 

6. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Vicenç 
Alay Ferrer, conseller general del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 12 de setembre del 2007, 
relativa al Reglament relatiu als criteris 
sanitaris de la qualitat de l’aigua 
destinada al consum humà. 
Fou registrada amb el número 951 i s’ha publicat en 
el Butlletí 39/2007 del 12 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Vicenç Alay. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Gràcies Sr. síndic. 

El dia 1 d’agost de 2007, el Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra va publicar el Decret pel qual 
s’aprovava el Reglament relatiu als criteris sanitaris 
de la qualitat de l’aigua destinada al consum humà, 
el qual, d’acord amb l’article únic del Decret, va 
entrar en vigor quinze dies després de la seva 
publicació. 

El tema de l’aigua de consum humà, i particularment 
l’apartat d’autoritzacions sanitàries i empreses 
subministradores, ha merescut l’interès i la 
preocupació del Grup Parlamentari Socialdemòcrata 
que ha adreçat al Govern vàries preguntes i 
demandes d’informació al respecte, la darrera de les 

quals una pregunta presentada per la consellera 
Maria Pilar Riba durant el mes de març. 

En el moment que es formula aquesta pregunta ens 
consta que el Reglament en qüestió ha estat objecte 
de diversos recursos i requeriments. Per respecte als 
diferents actors implicats -el Govern, per una banda i 
les persones físiques o jurídiques que han interposat 
els recursos, per l’altra- no entrarem en valoracions 
d’aquests aspectes concrets, a l’espera de la resposta 
que cada un d’ells pugui rebre per part del Govern. 

Un dels temes recurrents en les nostres 
interpel·lacions ha estat la incapacitat del Govern 
per resoldre satisfactòriament la qüestió de les 
autoritzacions de les empreses subministradores 
d’aigua, a l’extrem que, tot i les pròrrogues 
acordades, sols un nombre mínim d’empreses 
haurien estat degudament registrades. 

Amb el nou Reglament, el Govern estableix una 
nova fórmula per a la regularització d’aquelles 
captacions i d’aquelles empreses subministradores 
que a hores d’ara encara no disposen de la preceptiva 
autorització sanitària i administrativa. 

Atesa la singularitat del procediment d’atorgament 
d’aquestes autoritzacions -establert en la disposició 
transitòria primera- es demana: quins criteris han 
portat el Govern al nou procediment establert per la 
disposició transitòria primera, i quines són les 
expectatives del Govern pel que fa als terminis fixats 
en aquesta disposició? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Respon pel Govern la Sra. ministra de Salut i 
Benestar. Teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

Pel que fa a la primera pregunta: actualment es 
donen diverses situacions dins del grup de captacions 
explotades. Unes es troben autoritzades, d’altres 
tenen un estudi hidrològic, fet però sobre aquestes 
no s’ha completat el procés, i sobre les altres no s’ha 
presentat cap sol·licitud ni s’ha iniciat cap actuació 
per autoritzar-les. 

Atesa aquesta varietat de circumstàncies que afecten 
a companyies subministradores amb particularitats 
ben diferents, no es pot establir un termini únic per a 
totes les captacions sense tenir en compte la 
diversitat de les situacions existents. 
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No volem córrer el risc de tornar-nos a trobar amb 
empreses que estan en disposició de complir la 
norma en el termini previst i altres que no puguin 
fer-ho. 

Per tant, el criteri principal que mou el Govern a 
establir el procediment indicat a la disposició 
transitòria primera, és que el reglament resulti 
aplicable a la pràctica, i per això -i així consta- es 
pactaran els terminis adequats amb cada comú o 
empresa distribuïdora. 

Pel que fa a la segona pregunta: les perspectives del 
Govern pel que fa als terminis fixats en aquesta 
disposició. Doncs, pel que fa a la segona pregunta 
espera que amb l’aplicació d’aquesta disposició es 
regularitzi la situació en terminis raonables per a 
cada empresa. 

Entrar en aquest debat per tal de quantificar els 
terminis no és possible en aquest moment, ja que 
primer hem de disposar de tota la informació que ens 
permeti establir el període de temps necessari 
corresponent. Hi ha captacions que podran i hauran 
d’iniciar el procés d’autorització en un termini breu, 
mentre que d’altres necessitaran molt més temps. 

En tot cas, el que estableix la disposició és que en el 
termini d’un any el Govern juntament amb els 
comuns i les empreses privades que efectuïn els 
serveis de captació de l’aigua han de definir un pla 
que estableixi els terminis en què les captacions han 
de complir requeriments previstos al Reglament 
sense rebaixar, en absolut, -i això vull remarcar-ho-, 
sense rebaixar en absolut els requisits tècnics per a 
realitzar la captació d’aigua destinada al consum 
humà. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra de Salut i Benestar. 

Sr. Vicenç Alay és el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Vicenç Alay:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, agraeixo a la ministra les seves explicacions. Jo 
no ho havia fet per no consumir més temps però ella 
ha detallat una mica el contingut d’aquesta 
disposició. Repeteixo, el Govern diu, conjuntament 
amb els comuns i les empreses, doncs, han de dur a 
terme en el termini d’un any a partir de l’entrada en 
vigor d’aquest Reglament, doncs, un pla. 

És clar, és un flou, és una disposició que deixa les 
coses una mica enlaire i, doncs, per això li 
preguntava quin seria el termini. 

Ja li deia al principi que hi ha un recurs...  
-evidentment que li consta-, un recurs de reposició, 
almenys, i un requeriment, i jo no vull entrar en 
segons quins altres aspectes de la Llei, errors que 
nosaltres entenem que s’han de subsanar 
precisament per respecte als actors implicats, ja ho 
ha dit, en tot cas en parlaríem un altre dia. Però, ara 
aquí jo li volia fer aquesta valoració: hi ha elements 
que s’haurien de canviar, entenem nosaltres, i aquest 
que li poso com a pregunta n’és un. En els altres ja hi 
entrarem el dia que toqui però, aquest jo crec que 
deixa massa enlaire, doncs, una solució de problemes 
i, és clar, no tenim cap seguretat sense demèrit de les 
actuacions que pugui fer de seguiment el propi 
ministeri, no tenim cap seguretat que això es resolgui 
en un termini -utilitzant paraules seves-: “raonable”. 

Jo penso que segurament hi hauria altres 
possibilitats, en tot cas, en el capítol de repreguntes 
entraríem en aquest tema. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Sra. ministra entraríem en el seu torn de dúplica. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Jo esperaria a les repreguntes. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Molt bé, doncs, entraríem a les repreguntes. 

Sr. Vicenç Alay teniu la paraula. 

El Sr. Vicenç Alay: 

Bé, centrant-me específicament en el contingut de la 
pregunta, he estat buscant i no ho he trobat -espero 
no haver-me equivocat-, però no existeix, o no he 
trobat, he dit, cap mecanisme per cobrir aquesta 
eventualitat o aquesta transitorietat en què ens 
trobem ara des del moment actual fins al moment en 
què es doni l’autorització definitiva. 

Jo demano si el Govern s’ha plantejat modificar el 
Reglament i introduir una figura per assegurar uns 
mínims mentre es disposa o s’obté l’autorització 
definitiva. 

Gràcies 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Alay. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, el Govern penso que ha fet un gran esforç. 
Aquest Reglament s’ha elaborat en un moment en 
què es té molta informació sobre l’estat actual de les 
xarxes i de la qualitat de l’aigua, en aquests 
moments. El Reglament, com vostè bé sap, separa 
l’autorització de distribució de la de captació. La 
majoria de les distribuïdores ja compleixen unes 
condicions exigides per la distribució de l’aigua i, per 
tant, el termini d’un any previst per obtenir la 
utilització de distribució creiem que serà suficient per 
a completar el procés d’autorització de distribució. 
De fet, degut a aquest Reglament també ja tenim dos 
sol·licituds més entrades per a obtenir l’autorització 
de distribució. Per tant estem, jo penso, afavorint 
que les empreses o els comuns que tenien dificultats 
per entrar aquestes autoritzacions, estem afavorint 
que les puguin entrar i, per tant, assegurar-nos també 
la potabilitat d’aquesta aigua. 

Pel que fa a les captacions, amb la informació que 
disposem pensem que és molt difícil establir un 
termini que pugui ser aplicable per a totes les 
empreses. En un any caldrà disposar de tots els plans 
d’actuació però, pel que fa al procés de les 
autoritzacions de les captacions, en aquest moment 
sabrem quan preveiem tenir totes les captacions 
autoritzades... 

El Sr. síndic general: 

Ho sento, Sra. ministra, interrompre la seva segona 
part de l’exposat però malauradament el temps és el 
que ens marca. 

Doncs, si hi ha alguna altra pregunta? 

Sr. Vicenç Alay. 

El Sr. Vicenç Alay:  

Escoltada la seva contesta, em planteja el dubte, 
segons la pregunta que li formulo, de si existeixen 
empreses subministradores que no han, ni tan sols, 
iniciat l’expedient corresponent per a l’obtenció de 
l’autorització. He d’entendre que és així? 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sí, hi ha algunes que sí que han tingut dificultats per, 
evidentment, fer el procés de demanda 
d’autorització. De totes maneres a mi m’agradaria 
recordar també que els resultats dels controls 
efectuats al 2006 demostren que en el 99% dels 
casos dels controls, la qualitat ha estat l’adequada. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Hi hauria alguna altra repregunta? 

Doncs, continuaríem amb la pregunta número 7 i 
última en aquest ordre de la sessió de preguntes al 
Govern. 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Francesc Casals 
Pantebre, conseller general del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit 
de data 12 de setembre del 2007, relativa 
als treballs de construcció del parc 
“Naturlàndia” i més concretament del 
tobogan alpí conegut com a “Tobotronc”. 
Fou registrada amb el número 952 i s’ha publicat en 
el Butlletí 39/2007 del 12 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Francesc Casals. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Francesc Casals:  

Gràcies Sr. síndic. 

El Comú de Sant Julià de Lòria ha començat els 
treballs de construcció del parc Naturlàndia i, més 
concretament, d’un tobogan alpí conegut com a 
“Tobotronc”. 

En referència a aquests treballs, es pregunta: en 
quina data, i en quins termes, ha autoritzat el 
Govern l’inici d’aquests treballs; i si acompanyava el 
comú la seva sol·licitud, d’un estudi d’impacte 
ambiental? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Casals. 

Respon pel Govern el Sr. ministre d’Ordenament del 
Territori. Teniu la paraula. 
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El Sr. Xavier Jordana: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern no ha ni autoritzat ni denegat la 
realització del giny d’aquest lleure, tipus tobogan, -el 
qual es diu “Tobotronc”- que el Comú de Sant Julià 
de Lòria està instal·lant al bosc comunal de la 
Rabassa perquè no li correspon fer-ho. El bosc de la 
Rabassa constitueix sòl no urbanitzable, més 
concretament és sòl forestal de la Llei general de 
l’ordenació del territori i urbanisme, i la realització 
d’aquest giny, tobogan o “Tobotronc”, és un 
equipament esportiu destinat al lleure, integrat dins 
del projecte global Naturlàndia del Comú de Sant 
Julià, i a més queda integrat dins del complex 
territorial i funcional del Camp de Neu de la Rabassa 
i, per tant, forma part de les actuacions autoritzades 
en sòl forestal per la mateixa Llei. 

D’acord amb l’article 139 d’aquesta Llei general 
d’ordenació del territori i urbanisme, quan les 
actuacions previstes en sòl no urbanitzable es porten 
a terme pel mateix comú, el Govern no ha 
d’autoritzar ni denegar, sinó que ha d’emetre 
textualment els informes corresponents. 

D’acord amb aquesta legalitat vigent de la que tant 
es parla, allò que ha fet el Govern a petició del 
Comú de Sant Julià de Lòria és emetre els informes 
sectorials respecte a les normatives referents a les 
competències de cada ministeri concernit. Són 
quatre els departaments concernits, depenent del seu 
ministeri. 

En primer lloc, l’àrea de Transport i Energia 
depenent del Ministeri d’Economia que va emetre 
informe favorable el 7 d’agost del 2007 seguint les 
disposicions de la Llei relativa a les estacions d’esquí 
i transport per cable, la Llei de seguretat industrial, i 
complementàriament les directives europees 
2009CEE, 9837CEE, 2006-42-CEE, i les 
recomanacions de l’empresa “TÜV Nº RiLi SBR 
rèv.1.0” de l’1 de juliol del 2004. Hem de recordar 
que TÜV és un organisme notificat europeu segons 
la directiva de transport per cable sobre la 
construcció i explotació d’aquest tobogan. TÜV ha 
de lliurar un certificat de conformitat de la 
instal·lació un cop acabada. 

En segon lloc, el departament de Medi Ambient 
depenent del Ministeri de Turisme i Medi Ambient, 
el 8 d’agost del 2007 va emetre informe favorable 
condicionat a determinats aspectes d’impacte visual i 
paisatgístic i de restauració i de vigilància ambiental. 

En tercer lloc, el departament de Patrimoni Natural 
del mateix Ministeri de Turisme i Medi Ambient, el 
8 d’agost va lliurar informe favorable condicionat a 
l’establiment del corresponent calendari de treballs i 
manteniment. 

I, finalment, l’àrea d’Urbanisme i Sostenibilitat del 
Ministeri d’Ordenament va emetre informe favorable 
el 7 d’agost del 2007. 

Quant a l’estudi d’impacte ambiental en relació al 
concret projecte de “Tobotronc”, el 25 de juliol del 
2007 el comú va trametre al departament de Medi 
Ambient la corresponent avaluació d’impacte 
ambiental del projecte redactat per l’empresa 
AMBIOTEC, i el dia 3 d’agost a requeriment del 
departament de Medi Ambient, AMBIOTEC va 
realitzar i trametre un complement d’informació 
d’avaluació d’impacte ambiental. 

I en relació amb el projecte global Naturlàndia, el 
Comú de Sant Julià de Lòria ja va trametre al 
departament de Medi Ambient, fa un any, els estudis 
preliminars d’impacte ambiental que foren examinats 
pel departament de Medi Ambient al mes de juny de 
l’any 2007. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Casals té el seu torn per la rèplica. 

El Sr. Francesc Casals:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, el fet que el comú no hagi de demanar 
autorització, jo no li discuteixo. Demanava si l’havia 
demanat per aquesta polèmica que s’ha generat. 

Aquesta explicació que em dóna estaria molt bé i 
molt coherent... l’única cosa és que aquestes dates 
d’informe corresponen a un moment que les obres ja 
estaven començades i acabades del tot. 

La meva repregunta és: m’explicarà si els informes 
són preceptius? Perquè, és clar, si no ho són, quina 
utilitat tenen? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre, el seu torn de dúplica. 

El Sr. Xavier Jordana:  

Gràcies Sr. síndic. 

Crec que hi ha hagut alguna confusió perquè les 
obres no estaven ni començades ni acabades quan es 
van emetre els informes a què m’he referit. 

El Comú de Sant Julià de Lòria va trametre al 
departament de Medi Ambient l’avaluació d’impacte 
ambiental amb temps degut, i concretament el dia 3 
d’agost el Comú de Sant Julià de Lòria va trametre al 
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Ministeri d’Ordenament Territorial, com a 
coordinador, per tal de recaptar els corresponents 
informes, el projecte acompanyat dels documents 
corresponents. Les dates són: la transmissió del 
Comú de Sant Julià el dia 3 d’agost; a continuació es 
van lliurar els informes, el d’Ordenament Territorial 
que és del 7 d’agost, el de l’àrea de Transport i 
Energia, és del 7 d’agost i el del departament de 
Medi Ambient que és del 8 d’agost. Pensem que són 
molt ràpids però ja hi havia el projecte i l’estudi 
entregat de molt temps abans, i el departament de 
Patrimoni Natural, l’informe és extens i ben raonat, i 
el departament de Patrimoni Natural el va emetre el 
dia 8 d’agost. 

Les obres... les obres que no són obres, els treballs 
per realitzar aquesta instal·lació que no és una obra,  
-i no precisa autorització del Govern-, en cap cas, no 
van començar abans del dia 8 d’agost, van començar 
bastant més tard. 

Hi ha una prova que si es volgués practicar, que seria 
demanar al servei de Duana -al Cos de Duana-, la 
data d’entrada dels camions que van portar aquesta 
instal·lació, i es podria verificar, i crec que va ser 
aproximadament el dia potser 15, 18 o 20 d’agost. O 
sigui, en dies molt posteriors a l’emissió dels 
preceptius informes sectorials dels departaments 
concernits del Govern. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entraríem, doncs, en el torn de les repreguntes. 

Sr. Francesc Casals. 

El Sr. Francesc Casals:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre, el material dels rails jo no sé quin dia va 
entrar. 

Els treballs que ha generat la polèmica a l’opinió 
pública que és aquella tallada de pins per poder-hi 
col·locar els rails, a mitjans de juliol ja estaven fets. 
Per tant, jo penso que aquest és el tema que el 
ministeri de Medi Ambient havia d’estudiar en el seu 
informe de l’impacte. Si ho va fer a tort o passat... 

Jo, aquest detall de mesos no li discutiré, és 
precisament l’objectiu de la meva pregunta. Però, si 
els informes es van emetre en la data que vostè diu, 
el bosc ja estava obert i el terreny ja estava preparat 
per posar els aparells que els devien portar el dia 15 
d’agost. Però, jo li asseguro i vostè sap, i tothom que 
llegeix la premsa ho sap, que això ja estava fet. 

El Sr. síndic general: 

Entendríem que el final forma part de la pregunta. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Jordana:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, a la premsa ja n’han parlat avui, que la llegim 
tots, i la veiem tots, i veiem les fotografies però no 
sempre és exacte el que diu la premsa, són 
informacions periodístiques que es fan amb una 
flexibilitat correcta, sempre correcta i veraç, no cal 
pas dir-ho, però no sempre és totalment exacte. I si 
ens fiem del que diu la premsa per fer el debat rigorós 
en aquesta sala, doncs, penso que no anem gaire bé 
perquè en aquest cas, la informació de la premsa en 
el sentit que vostè formula la pregunta és errònia. 

Efectivament, durant el mes de juliol, el Comú de 
Sant Julià de Lòria va procedir a unes actuacions al 
bosc de la Rabassa, actuacions de desbrossament i de 
tala d’arbres, però aquestes actuacions no s’han de 
posar en relació directa amb l’inici de les 
instal·lacions del “Tobotronc” o del tobogan, sinó 
que s’han d’emmarcar dins de les competències que 
tenen els comuns d’Andorra per desbrossar i netejar 
els boscos i talar arbres. Aquestes competències les 
tenen els comuns d’acord amb la nostra Constitució, 
les tenen d’acord amb la Llei qualificada de 
delimitació de competències, i són una competència 
que tant de bo els comuns exercissin més sovint, -i 
això ho podem dir els que hem estat cònsols-,  
el Sr. Puigdellívol també ho ha estat. 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre per la seva resposta. 

Aniríem, doncs, si hi hagués alguna altra repregunta? 

Sr. Francesc Casals. 

El Sr. Francesc Casals: 

Gràcies Sr. síndic. 

Ni que fos menor també vaig tenir l’ocasió de ser-ho. 

(Se sent riure) 

I espero tornar-la a tenir aviat... 

L’actuació de la premsa no la jutjaré però no conec 
cap fotògraf prou hàbil per publicar a mitjans de 
juliol la foto d’un bosc tallat que es tallarà a mitjans 
d’agost... Això encara no ho conec. Punt u. 

Punt dos, desbrossar un bosc per l’indret exacte i 
amb el pla exacte com per col·locar un tronc, jo a 
això li diria una presa de pèl, si aquesta és 
l’explicació oficial que vostè em dóna. 

23 



Diari Oficial del Consell General Núm. 14/2007 Sessió ordinària del dia 21 de setembre del 2007 

De veritat vostè pensa que no tenia res a veure el 
treball de la tala del bosc amb la col·locació de rails 
que s’ha fet després amb aquell tallafoc? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Casals per la seva pregunta. 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Jordana:  

Gràcies Sr. síndic. 

Potser el veurem de cònsol major, la qual cosa em 
sabrà greu perquè no disposaré d’aquest interlocutor 
parlamentari tan vàlid, tan experimentat i tan 
madur. 

La porto aquí la fotografia, com vostè ho diu, no diré 
el mitjà periodístic però la porto aquí. És una tala 
d’arbres... sí que és una tala d’arbres... ho és, però 
aquesta competència forma part de les facultats que 
tenen els comuns. 

El comú és ben lliure de la tria de l’objecte i del lloc 
on fa la tala d’arbres i on fa el desbrossament en un 
moment determinat. Precisament el meu col·lega de 
medi ambient, conscient de la responsabilitat que 
tenim tots plegats amb el tema de medi ambient, per 
comunicació del 24 de juliol del 2007 va denunciar 
aquesta actuació -i aquí porto la còpia de la carta. La 
va denunciar el ministre d’Ordenament Territorial. 
No ho va endevinar gaire perquè va fer servir la Llei 
general d’ordenació del territori i urbanisme, però 
això va comportar la instrucció d’un expedient per 
part del Ministeri d’Urbanisme i Ordenament 
Territorial, expedient que conté els corresponents 
informes i al·legacions del Comú de Sant Julià i que 
va concloure amb una resolució del ministre 
d’Urbanisme i Ordenament Territorial, jo mateix, 
del dia 2 d’agost. De les consideracions i de 
l’expedient se’n desprèn que l’activitat realitzada pel 
comú no contravé la legalitat urbanística ni és 
d’aplicació la Llei general d’ordenació del territori i 
s’inscriu, més aviat, dins de les competències 
comunals de la Llei qualificada de competències... 

El Sr. síndic general: 

Moltes gràcies Sr. ministre per la seva resposta. 

Continuaríem, doncs, si hi hagués alguna altra 
repregunta. 

Sr. Francesc Casals. 

El Sr. Francesc Casals:  

Una última repregunta. 

Pretén fer-me creure que és casual que el Comú de 
Sant Julià de Lòria hagi instal·lat un tobogan alpí allà 
on casualment, quinze dies abans, havia desbrossat el 
bosc amb el mateix traçat i l’amplada necessària... 

Pretén fer-me creure això? Tan avesat com em diu 
no dec ser, si m’he d’empassar aquesta història. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Xavier Jordana:  

No li voldria pas fer creure cap cosa que no sigui una 
evidència material i física constatable. 

No ho he dit això, perquè penso honestament que el 
Comú de Sant Julià no va fer la tala d’arbres de la 
manera que vostè la cita: fent el traçat correcte i 
exacte. Aquest traçat és un carril -per dir-ho així-, és 
com un tallafoc de fet, que té una amplada de tres 
metres. 

El Comú de Sant Julià de Lòria, de l’expedient que 
es va iniciar i que es va arxivar al Ministeri 
d’Ordenament, no va fer durant el mes de juliol una 
tala d’arbres com la que vostè diu, l’ha fet 
posteriorment. En aquell moment el que va 
començar, coincidint amb el lloc i utilitzant les seves 
competències, va ser el desbrossament i tala selectiva 
d’arbres en aquell indret i també en altres, perquè el 
Comú de Sant Julià de Lòria -tots els comuns 
d’Andorra, però aquí parlem del Comú de Sant Julià 
de Lòria-, cada any fa un desbrossament del bosc de 
la Rabassa, cada any, -i és un dels comuns exemplars 
en aquesta matèria-, i el cònsol de Sant Julià amb 
l’informe que fa, explica les actuacions que s’han fet 
en anys anteriors, actuacions que s’han d’elogiar, 
s’han d’encomiar i s’hauria de demanar als comuns 
que les practiquessin amb més freqüència prenent 
l’exemple del Comú de Sant Julià i exercint les seves 
competències... 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Demanaria, doncs, si hi ha alguna altra repregunta? 

Doncs, si no hi ha cap més repregunta, i havent-se 
exhaurit tots els punts de l’ordre de preguntes, 
s’aixeca la sessió. 

(Són les 17.45h) 
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ANNEX 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 
disponibles per a la sessió del dia 21 de setembre 
del 2007 
1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada per la M. I. Sra. Mariona González 
Reolit, consellera general del Grup Parlamentari 
Socialdemòcrata, per escrit de data 20 de setembre 
del 2007, relativa a la creació de la prova nacional 
de batxillerat, (Reg. Núm. 0986). 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
per la M. I. Sra. Lurdes Font Puigcernal, presidenta 
suplent del Grup Parlamentari CDA + Segle XXI, 
per escrit de data 11 de setembre del 2007, relativa a 
l'acabament de les obres de construcció de la nova 
Duana compartida entre Andorra i França,  
(Reg. Núm. 0936). 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Enric Tarrado Vives, president del Grup 
Parlamentari CDA + Segle XXI, per escrit de data 11 
de setembre del 2007, relativa al tram de la carretera 
general 2 situat a l’alçada de Torrent Pregó, a la 
Parròquia d’Encamp, (Reg. Núm. 0937). 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer, conseller general del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 12 de 
setembre del 2007, relativa al Projecte de llei 
d’avaluació de l’impacte ambiental, (Reg. Núm. 0949). 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Francesc Casals Pantebre, conseller 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 12 de setembre del 2007, relativa a 
l’estudi encomanat per Govern sobre la viabilitat 
d’un aeroport a Andorra, (Reg. Núm. 0950). 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Vicenç Alay Ferrer, conseller general 
del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 
data 12 de setembre del 2007, relativa al Reglament 
relatiu als criteris sanitaris de la qualitat de l’aigua 
destinada al consum humà, (Reg. Núm. 0951). 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Francesc Casals Pantebre, conseller 
general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 
escrit de data 12 de setembre del 2007, relativa als 
treballs de construcció del parc “Naturlàndia” i 
més concretament del tobogan alpí conegut com a 
“Tobotronc”, (Reg. Núm. 0952). 

 

 

25 



 

 

 



 

 

 



 

 

 

Diari de Sessions del Consell General 

Dipòsit legal: And. 275/94 
ISSN 1024-9052 

 Preu de l’exemplar: 1,20 € 
Subscripcions: Tel. 877877 


	ANNEX

